
 
Legealdiko lehen urteko funtzionamenduaren azterketa (2019 ekaina-2020 ekaina) 
 
Hilabete honetan urtebete bete da, legegintzaldia hasi zenetik. 
 

GORLIZEN, ondoko udaletan ez bezala, EAJk ez du gehiengorik. 2011n ezker subiranista berriz ere gure udalean 
ordezkatuta egon zenetik egoera hori errepikatu egin da, eta horri esker, gutxienez hiru udal-indarretako biren 
adostasuna beharrezkoa izan da, eta gaur egun ere hala beharko luke, korporazioan ordezkatuta dauden hiru indarretako 
edozeinek planteatzen dituen politikak edo proposamenak onartzeko. 
 

Aurreko legegintzaldian, hiru talde politikoek funtzionamendu-akordio bat sinatu genuen, hamahiru zinegotzien 
artean erantzukizunak banatzeko eta arestian aipatutako irizpidea jasotzeko: proposamenak gehiengoz onartzea. 
 

Alkatetzak eskuordetuta zituen bere eskumen guztiak informazio-batzordeetan, non ordezkatuta bait zeuden 
hamahiru zinegotziak. Eta gobernu-batzordean, hiru taldeek ordezkaritza izan zuten. 
Legealdi osoan izandako funtzionamendu horri esker, zinegotzi guztiek, ados egon ala ez, gai eta proiektu guztien berri 
izan zuten. Batzorde gehiago sortu arren, batzuetan alkatetzak batzordean proposatutako gaiak atzeratu egiten zituen, 
beste bi indarrekin edo haietako batekin akordioa lortu arte. Funtzionamendu hori egungoa itxuraldatu duen dinamika 
baino gardenagoa eta parte-hartzaileagoa zen. 
 

Legealdi honen hasieran, berriz ere antzeko funtzionamendua adostu zen hiru alderdi politikoen artean. 
Akordioan, erantzukizunak banatu ziren hiru taldeen artean, eta hiru indarrak gobernu-organoetan egotea ahalbidetu 
zen. 
 

Legegintzaldia hasi bezain laster, gobernu-batzordetik gai ugari kendu ziren, eta aurreko zortzi urteetan batzorde 
horretan aztertzen edo informatzen ziren asko, alkatetzak dekretuz onartzen hasi zen. Eman zitzaigun justifikazioa 
eraginkortasun administratibo handiagoa lortzea izan zen. 
 

Bestalde, 11 batzorde osatu ziren, hiru arlotan banatuta: Herritarrak, Lurraldea eta Antolamendua. Batzorde 
bakoitzak bozeramaileen batzorde bat eratu zuen alderdi bakoitzeko kide batekin. Teorian bizkorra eta parte-hartzailea 
izateko pentsatutako funtzionamendu hori degradatzen joan da hasieratik, komisio-kopuruaren murrizketa bortitzagatik, 
eta martxotik joera hau larriagotzen joan da, konfinamenduaren eta alarma-egoeraren ondorioz. 

 
Horren ondorioz, alkatetza eta bere alderdiko bost zinegotziak (EAJ) “de facto” ez dira betetzen ari 

legegintzaldiaren hasieran sinatutako akordioa, eta aurrera eraman dituzte beren bilera partikularretatik sustatzen 
dituzten ekimenak. Ondoren, alkatetzak dekretuz onartzen ditu, aurretik batzordeetan informatu, tratatu edo adostu 
gabe. Hona hemen adibide batzuk: 
 

- Dekretu bidez, eta beste bi udal-taldeen desadostasunarekin, bere alderdiko alkate ohi bat kontratatzea, alkatetzako 
aholkulari (coaching) gisa, 18.000 euroren truke. Pertsona hori kopuru beragatik kontratatu dute udal jeltzaleek, 
hurbilen dagoen adibideak: Plentzia. Egiten dituen lanen berri ez da eman inongo informazio-batzordetan. 

 
- Alkatetza-dekretu bidez, pistolak, munizioa, txalekoak eta horiek gordetzeko behar den gainerako parafernalia erostea, 

beste bi talde politikoek kontrako jarrera izan arren. 
 
 - Adibiderik berriena udalerriko bideetan eta mugikortasunean premiaz egindako aldaketak dira. Herritarrek bezala, 

gainerako zinegotziok ere sare sozialen bidez jakin izan dugu zeintzuk dira eta nola aplikatuko diren. 
 
Gorlizko EH Bildu taldeak alkatetzari eta EAJ-PNVri Udalbatzaren funtzionamendua 2019ko ekaineko akordioaren 
hasierako espiritura bideratzea eskatzen die. Horretarako, ezinbestekotzat jotzen dugu: 
 

• Gobernu Batzordeak legegintzaldi honen hasieran ezabatutako gai gehienak berreskuratzea. 
 
• Zinegotzigoek eta alkatetzak sustatzen dituzten ekimen eta gai guztiei buruzko informazioa ematea eta informazio-
batzordean lantzea. Eta horrela egiaztatzea ea korporazioaren gehiengoaren babesa duten horiek aurrera eraman ahal 
izateko. 

 
 
 



 
Análisis funcionamiento del primer año de legislatura, junio 2019-junio 2020 
 
Este mes se cumple un año desde el inicio de la actual legislatura.  
 
En Gorliz, a diferencia de los ayuntamientos limítrofes, el PNV no tiene mayoría. Esta situación se repite desde que 

la izquierda soberanista en el 2011 volvió a estar representada en nuestro consistorio, lo cual ha permitido un funcionamiento 
en el que el consenso, como mínimo de dos de las tres fuerzas municipales fuese, y actualmente también debería de serlo, 
necesario para aprobar las políticas o propuestas que plantee cualquiera de las tres fuerzas representadas en la corporación.  

 
En la anterior legislatura los tres grupos políticos subscribieron un acuerdo de funcionamiento que repartía 

responsabilidades entre los trece concejales y recogía el criterio anteriormente citado: aprobar las propuestas por mayoría.  
 
La alcaldía tenía delegada todas sus competencias en las distintas comisiones informativas, donde estaban 

representados los trece concejales y en la Comisión de Gobierno con representación de los tres grupos.  
Este funcionamiento durante toda la legislatura permitió que todos los concejales, con acuerdo o no, tuviesen 

conocimiento de todos los temas y proyectos en los que se estuviese trabajando.  Aun generando un mayor número de 
comisiones, a veces los temas propuestos por la alcaldía en comisión se posponían hasta conseguir el acuerdo con las otras 
dos fuerzas o con una de ellas, este funcionamiento era más transparente y participativo que la dinámica en que ha 
degenerado el actual. 

 
Al inicio de la actual legislatura se volvió a acordar un funcionamiento similar entre los tres partidos políticos. En el 

acuerdo, se distribuyeron responsabilidades entre los tres grupos y se posibilitó la presencia de las tres fuerzas en los órganos 
de gobierno. 

 
Nada más iniciarse la legislatura, de la comisión de Gobierno se sustrajeron multitud de temas que en los ochos años 

anteriores si se trataban o informaban en dicha comisión, pasando estos a ser aprobados vía decreto por la alcaldía. La 
justificación que se nos dio, fue el conseguir una mayor eficacia administrativa.  

 
Por otro lado, se formaron 11 comisiones agrupadas en tres áreas: Ciudadanía, Territorio y Organización. Por cada 

comisión se formó una junta de portavoces con un miembro de cada partido. Este funcionamiento en teoría pensado para 
ser ágil y participativo se ha ido degradando desde el inicio por la drástica reducción del número de comisiones y agravándose 
desde marzo debido al confinamiento y estado de alarma. 

 
El resultado es que la alcaldía con sus cinco concejales de partido (PNV), de facto están incumpliendo el acuerdo 

suscrito al inicio de legislatura, procediendo a llevar adelante iniciativas que promueven desde sus reuniones particulares y 
que posteriormente la alcaldía aprueba por decreto sin informar, tratar o consensuar previamente en comisiones. Algunos 
ejemplos son: 

 
- Contratación por decreto, y con el desacuerdo de los otros dos grupos municipales, de un exalcalde de su partido 

como asesor de alcaldía (coaching) por 18.000 €. Esta persona por la misma cantidad ha sido contratada por 
numerosos ayuntamientos jeltzales, el ejemplo más cercano: Plentzia. De las labores que realiza, no se ha 
informado en ninguna comisión informativa. 
 

- Compra vía decreto de alcaldía de pistolas, munición, chalecos y demás parafernalia requerida para la guarda de 
estos, a pesar del posicionamiento contrario de los otros dos grupos políticos.  
 

- El ejemplo más reciente, son las modificaciones realizadas con urgencia en la vialidad y movilidad del municipio.  Al 
igual que la ciudadanía, el resto de concejales nos hemos enterado de su aplicación, a través de las redes sociales. 

 
El grupo municipal de EH Bildu de Gorliz reclama a la alcaldía y al grupo municipal EAJ-PNV reconducir el 

funcionamiento de la corporación al espíritu inicial del acuerdo de junio del 2019. Para ello, consideramos imprescindible: 
• Que las Comisión de Gobierno recupere la mayoría de los asuntos eliminados al inicio de esta legislatura.  
• Informar y tratar en comisión informativa de todas las iniciativas y temas que se estén promoviendo desde las 

concejalías y alcaldía. Y constatar así, si cuentan con el apoyo mayoritario de la corporación para poder 
llevarlas adelante. 


